

المستخلص

هدفت الدراسة إلى التعرف على تأثير التحول الرقمي في جودة المراجعة الداخلية وانعكاسه على تحسين جودة التقارير المالية، من خلال دراسة ميدانية في شركة النفط اليمنية - حضرموت الساحل، وكذا التعرف إلى مستوى تطبيق التحول الرقمي بأبعاده: (التخطيط الاستراتيجي، وإعداد القادة، والبنية المؤسسية، واستقطاب المهارات والكفاءات العلمية) في الشركة ذاتها. اعتمدت الدراسة على المنهج الوصفي التحليلي، والاستبانة أداة لجمع البيانات، وتكون مجتمع الدراسة من موظفي شركة النفط اليمنية - حضرموت الساحل، وقد وزع الباحث (60) استبانة، استعاد منها (49) استبانة الصالح والقابل للتحليل منها (46) استبانة، بما نسبته (76.7%). وقد توصلت الدراسة إلى عدد من النتائج منها: أن التحول الرقمي يساهم في تحسين أداء المراجع الداخلي من خلال توفير المعلومات بسرعة، وأن استخدام تقنيات التحول الرقمي في الشركة يتطلب توافر مراجعين داخليين ذوي مهارات وكفاءات عالية للقيام بعملية المراجعة، وأن التحول الرقمي يساعد على الرقي بالشركة من خلال تأهيل الموظفين على المهارات وزيادة الكفاءات. وأوصت الدراسة بعدد من التوصيات، من أبرزها: ضرورة تطوير البنية التحتية التكنولوجية بشركة النفط اليمنية من خلال تخصيص الإمكانيات المادية اللازمة لتجهيز الشركة بأجهزة الحاسب الآلي الحديثة والمتطورة، وشبكات الإنترنت، وتأهيل الفريق الذي يعمل على هذه الأجهزة التكنولوجية؛ لكي تؤدي الغرض الذي جلبت من أجله، وكذا ضرورة تنويع التطبيقات الإلكترونية في الشركة، وتعريف الموظفين بما يساعدهم على تحقيق جودة المراجعة والتقارير المالية.

الكلمات المفتاحية: التحول الرقمي، المراجعة الداخلية، جودة التقارير المالية.

Abstract

This study aimed to identify the impact of digital transformation on the quality of internal auditing and its reflection on improving the quality of financial reports through a field study at the Yemeni Oil Company, Hadhramout Coast. It also aimed to identify the level of application of digital transformation in its dimensions (strategic planning, preparing leaders, organizational structure, and attracting skills and scientific competencies) in this company. A descriptive-analytical approach was utilized, and a questionnaire was used as a tool for data collection. The study population consisted of employees of the Yemeni Oil Company, Hadhramout Coast. The researcher distributed 60 questionnaires, of which 46 valid questionnaires for analysis were retrieved, representing 76.7%. The study found several conclusions, including that digital transformation contributes to improving the performance of internal auditors by providing information quickly, that the use of digital transformation technologies in the company requires the availability of highly skilled and competent internal auditors to carry out the auditing process, and that digital transformation helps in advancing the company by developing employees' skills and increasing competencies. The study recommended several recommendations, including the necessity of developing the technological infrastructure of the Yemeni Oil Company by allocating the necessary resources to equip the company with modern and advanced computer devices and internet networks and by training the team working on these technological devices to fulfill their intended purpose. Additionally, it emphasized the need to diversify electronic applications within the company and to introduce employees to them in a way that helps to achieve the quality of auditing and financial reports.

Keywords: digital transformation, internal auditing, financial reporting quality